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Vážení členové SPS,

právě čtete únorové vydání newsletteru Svazu podnikatelů ve stavebnictví. Najdete v něm například
rozhovor s předsedou představenstva společnosti Lesostavby Janem Bazgierem, který byl zvolen
osobností stavebnictví roku 2022 v Moravskoslezském kraji, článek o nově vzniklém školicím centru
RAKO či informaci o partnerském setkání VRT CZ.



V letošním roce bychom rádi pokračovali v pořádání
konferencí a kulatých stolů. Plánujeme například navázat na
konference Město a světlo a Kombinované stavby, které v
minulém roce sklidily pozitivní ohlas. Na podzim roku 2022
jsme ve spolupráci s Českou tiskovou kanceláří uskutečnili
hned dva kulaté stoly. Jeden z nich se věnoval tématu
učňovského školství. Dělá mi radost, jakým způsobem jsme
do povědomí veřejnosti dostali právě novou strategii našeho
Svazu k vzdělávání mladých řemeslníků ve stavebních
oborech v České republice, za kterou je velké množství
práce. Jsou to právě studenti učňovských oborů, na nichž
stojí budoucnost našeho oboru. I v pořádání kulatých stolů
proto plánujeme pokračovat. Další se uskuteční již 2. března
od 10:00 a jeho tématem bude novela stavebního zákona.
Kulatý stůl bude možné sledovat on-line na webu ČTK
Ceskenoviny.cz, Facebooku ČTK a dále na portálech
iDNES.cz, Novinky.cz a TÝDEN.cz, případně si jej pustit
zpětně ze záznamu. 

Jsem rád, že se forma našeho newsletteru mezi členy Svazu
osvědčila. Je to možnost, jak každý měsíc shrnout všechny podstatné novinky, které se v rámci SPS
udály, i plánované aktivity. Pokud se obecně zajímáte o aktuální dění v oblasti tuzemského stavebnictví,
rád bych připomněl, že můžete odebírat také Týdenní tiskový zpravodaj, který posíláme všem
odběratelům do e-mailové schránky pravidelně každý pátek. K odběru se můžete přihlásit prostřednictvím
odkazu ZDE.

Přeji všem příjemné čtení!

Ing. Jiří Nouza
prezident SPS

AKTUALITY
Zednické klání jako připomínka důležitosti stavebních

řemeslníků

„Zednické řemeslo si musí udržet zvuk, povědomí ve společnosti a úroveň, jinak se dočkáme toho,
že sice budou projekty i peníze, ale nebudou řemeslníci, kteří by je postavili,“ upozorňuje na
palčivý problém předseda představenstva Cechu zedníků a ředitel Akademie řemesel Praha Ing.
Drahoslav Matonoha. „K osvětě by mělo pomoci i Zednické klání, které začne 12. dubna na půdě
Akademie řemesel,“ dodává.

Letos se bude konat první ročník Zednického klání pro studenty oborů zedník a zednické práce.
Jak vznikla myšlenka celé soutěže?

Především je nutno zmínit, že zedník je tradiční řemeslník ve stavebnictví, a problém je, že dnes se mluví
o stavebních dělnících, ale už méně o profesích. Bez kvalitního zedníka možná postavíte průmyslovou
stavbu, kde to řídí technik, ale už ne rodinný domek. Neprovedete bez něj opravu v historickém jádru
města a podobně. I proto vznikl Cech zedníků. Očekávám, že se na něj postupně nabalí další střední a
menší firmy, které mají zájem, aby si zednické řemeslo udrželo zvuk, povědomí ve společnosti a úroveň.
Je potřeba stále akcentovat myšlenku, že zednické práce jsou základem stavebnictví, protože zedník
postaví a tesař udělá krov – to jsou dvě základní stavební řemesla, která jsou a stále budou potřeba.
Stavba domu je „koncert“ pro řadu řemesel, ale všechna se opírají o zednické práce, na jejichž kvalitě
často visí výsledek celého díla. Dá se tedy obrazně říci, že zedník „tvrdí muziku“. I proto jsme se rozhodli
zorganizovat Zednické klání, které by mělo k tomuto potřebnému řemeslu přilákat pozornost veřejnosti. Je

https://eepurl.us17.list-manage.com/subscribe?u=e95c9e235ec255842a73557fc&id=b26396c7f9


potřeba tyto řemeslné obory společnosti znovu
představit.

Jak si Zednické klání můžeme představit?

Je to vlastně soutěž zručnosti, kterou vypisuje Cech
zedníků. Cílem je připravit žáky středních odborných
škol na situaci, kdy přijdou do firmy, tam jim přidělí čtyři
stavební dělníky a řeknou: „Běžte stavět!“ Studenti se
už během studia musí naučit řídit práci, rozdělovat
úkoly a hledat efektivní cesty, aby se nesnižovala
produktivita. Při soutěži si budou moci vše vyzkoušet
na vlastní kůži. Proto je nastavena tak, že se jí účastní
vždy jeden žák z prvního ročníku, jeden ze druhého a
jeden ze třetího. Žák z prvního ročníku bude na úrovni
stavebního dělníka, z druhého už by měl vědět, jak má
některé věci dělat, a ten ze třetího ročníku už by měl
být schopen práci koordinovat k co nejlepšímu
výsledku.

Zdroj: Cech zedníků České republiky 
 

Celý rozhovor s Drahoslavem Matonohou najdete na webu našeho Svazu, stačí kliknout na odkaz níže.
 

V Horní Bříze vzniklo nové školicí centrum RAKO

Přečíst si celý rozhovor

https://www.sps.cz/clanky/aktuality-z-kraju/moravskoslezsky/zednicke-klani-jako-pripominka-dulezitosti-stavebnich-remeslniku/


zdroj: webové stránky školicího centra RAKO

V Horní Bříze vzniklo nové školicí centrum RAKO. Na ploše 1 000 m² jsou připraveny
moderní prostory pro teoretickou i praktickou výuku. Na své si tak přijdou všichni obkladači,
řemeslníci, zástupci odborných škol, ale i prodejci.

Koncepce školicího centra vznikla na základě zkušeností ze zahraničí ve spolupráci s Cechem
obkladačů. Školení kurzy se skládají z teoretického úvodu, na který posléze navazuje praktická část – ta
probíhá v kójích určených pro trénink pokládky. Na konci jsou pak jednotlivé práce účastníků vždy
společně se školitelem vyhodnoceny. 

V současné chvílí nabízí školicí centrum RAKO v Horní Bříze jednodenní a dvoudenní kurzy s různými
tématy a programy. Kurzy jsou určeny primárně pro nové a nezkušené obkladače, řemeslníky mimo obor,
nebo naopak pro velmi zkušené obkladače, kteří řemeslo dělají dlouho a rádi by měly informace z oboru
z první ruky. Školicí centrum RAKO však nabízí i školení pro prodejce RAKO obkladů. V okruhu
obchodních partnerů je mnoho prodejců, kteří mají zájem prohloubit si znalosti o tom, jak pokládka a
stavební chemie funguje, aby pak uměli zákazníkům lépe poradit.
 

UDÁLOSTI

Svaz podnikatelů ve stavebnictví představil novou strategii.
Zaměřuje se na vzdělávání mladých řemeslníků

Zlepšení vzdělávání mladých řemeslníků ve stavebních oborech v České republice je cílem nové strategie
Svazu podnikatelů ve stavebnictví (SPS) „Perspektiva a vize vzdělávání stavebních řemesel 2030“, která
byla slavnostně pokřtěna v polovině ledna. Současný stav výuky stavebních řemesel v ČR nepokrývá
zejména v oblasti kvantity požadavky a prostou poptávku stavebního průmyslu po kvalifikovaných
pracovnících.  „Po generace platilo, že řemeslo má zlaté dno, a Svaz podnikatelů ve stavebnictví dělá vše
pro to, aby tomu tak bylo i dál. Vnímáme, že ve společnosti je patrná jistá míra pohrdání manuální prací,
což se odráží v nedostatečné podpoře odborného školství i nezájmu uchazečů o učební obory. To nás
samozřejmě mrzí. Opravdu nejsme ten špinavý obor, jak se traduje. Stavebnictví je naopak atraktivní a
perspektivní odvětví s širokými možnostmi uplatnění. Na druhé straně pak řemeslo paradoxně podléhá
silné kritice z pohledu kvality, ale i kvantity,“ říká prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví Jiří Nouza.
Svaz proto přichází s návrhy opatření pro zlepšení současného stavu a podporu technického vzdělávání a
stavebních řemesel při respektování potřeb společnosti. 

K nové strategii jsme začátkem února vydali tiskovou zprávu, přečíst si ji můžete níže. 
 

Více o školicím centru a kurzech

https://www.rako.cz/cs/pro-odborniky/skolici-centrum-rako


Máme radost, že naše strategie rezonuje i v médiích. Od konání listopadového kulatého stolu
zaměřeného na tuto problematiku jsme zaznamenali desítky výstupů, a to např. na serverech
jako iDNES.cz, Novinky.cz, Metro.cz, Barrandov.tv, dále pak také v Učitelských novinách, na
Rádiu Z, Rádiu Blaník atp.

Zde přikládáme ukázku jednoho z výstupů:

Přečíst si tiskovou zprávu

https://www.sps.cz/svaz-podnikatelu-ve-stavebnictvi-predstavuje-novou-strategii-zameruje-se-na-vzdelavani-mladych-remeslniku/


Týdeník ŠKOLSTVÍ, 13. 2. 2023

Jiří Nouza promluvil na partnerském setkání VRT CZ

V pražském hotelu Marriott se na konci ledna setkali partneři VRT CZ. Tématem setkání byly koncepční a
technické cíle Správy železnic, s.o. v oblasti vysokorychlostních tratí a směřování, přípravy a realizace a
také spolupráce jejích jednotlivých složek při těchto činnostech. Při této příležitosti Jiří Nouza promluvil na
prvním letošním setkání VRT CZ o důležitosti výstavby vysokorychlostních tratí pro český průmysl,



strojírenství i stavebnictví. Dále poznamenal, že si spolupráce velmi váží a doufá v budoucnu v její další
rozvoj.

ROZHOVOR
Pokud se máte za čím ohlédnout, je to ta nejlepší odměna,

říká Jan Bazgier 

Do únorového vydání newsletteru jsme připravili rozhovor s Janem Bazgierem, předsedou
představenstva společnosti Lesostavby a držitelem ocenění Osobnost stavebnictví za rok 2022. V
rozhovoru například zmiňuje, co provází jeho profesní kariéru a jaké má výhledy do roku 2023.

V rámci vyhlášení výsledků 16. ročníku soutěže Stavba
Moravskoslezského kraje jste získal významné
a prestižní ocenění. Můžete se nám pochlubit a říci i
něco o vás a vaší profesní dráze?
 
Především bych v úvodu chtěl poděkovat za toto ocenění,
kterého si velmi vážím. Většina z nás dělá svoji práci pro
naplnění svých představ o profesi, již si zvolili na začátku
cesty, po které vykročili po školní docházce. Pokud v ní
najdete uspokojení, pokud se máte s léty za čím ohlédnout,
je to ta nejlepší odměna, jakou můžete mít. Tím spíš,
pokud je vaše práce navíc oceněna na úrovni, na jaké se
to stalo mně. Mojí představou o profesní dráze bylo
lesnictví. Dělal jsem přijímací zkoušky na Fakultu lesnickou
Vysoké školy zemědělské v Brně, ale bohužel měli
trojnásobek uchazečů. Pak přišla nabídka z VUT Fakulty
stavební a bylo rozhodnuto. Nejblíže k lesu měly
vodohospodářské stavby a tam začal odklon ke stavařině. Po absolvování v roce 1980 jsem nastoupil
k Severomoravským státním lesům, stavebnímu závodu ve Frýdku-Místku, na pozici mistra výstavby
lesních cest a hrazení bystřin, stavbyvedoucího výstavby opravárenských provozů stavební správy ve
Frýdku-Místku, hlavního stavbyvedoucího – vedoucího stavební správy. Rok 1990 přinesl novou výzvu
v podobě restrukturalizace a následné privatizace stavebního závodu na akciovou společnost Lesostavby
Frýdek Místek. Od roku 1992 až dosud působím ve vedení společnosti na pozici předsedy představenstva
a ředitele. V roce 1995 jsme díky autorizaci v oboru vodohospodářských staveb mohli zachovat kontakt
s odbornou činností při výstavbě vodohospodářských staveb.
 
Společnost, kterou řídíte, nese název s nádechem vůně lesa – Lesostavby Frýdek-Místek.
V loňském roce jste oslavili 30 let od založení. Můžete nám o vzniku, zaměření a předmětu činnosti



vaší firmy říci něco bližšího?
 
Máte pravdu, začínali jsme v lesnickém stavitelství, které se však příliš nelišilo od klasického.
Vodohospodářské stavby, dopravní stavby zejména pro lesy i pro komunální sféru, okrajově pozemní
stavby. Strojní a dopravní vybavení nám umožňuje spolu se specialisty na vodohospodářské a dopravní
stavby realizovat díla na vodních tocích – jezy a ochranné hráze –, obnovovat a stavět vodní nádrže a
také realizovat dopravní stavby typu komunikací nižšího řádu vč. mostů, parkovišť a odstavných ploch.
Kromě divize stavební mají Lesostavby FM také divizi lesnickou. Objem její výroby závisí na množství
zakázek, které se podaří zajistit v tvrdé soutěži nejenom s českými lesnickými podniky, ale dnes i firmami
z Polska a Slovenska. Pro dokreslení ročně v rámci pěstebních prací vysázíme cca 1 mil. sazenic, z toho

250 tis. z vlastní produkce. V těžebních pracích vytěžíme cca 270 tis. m3 dřevní hmoty. Množství techniky,
kterou pro provádění prací potřebujeme, udržujeme ve vlastních opravárenských provozech. Volné
kapacity dílen navíc využíváme pro práce pro externí odběratele. K servisním činnostem patří opravy
hydraulických jeřábů odvozních lesnických souprav zejména značek Epsilon, Palfinger, Kesla, Loglift,
Hiab a Jonsered. Samostatnou kapitolou je české a slovenské prodejní a servisní zastoupení švédského
výrobce harvestorových lesnických těžebních strojů EKOLOG, které patří ke špičce v oboru lesnické
těžební a manipulační techniky.

Se stavbami realizovanými naší akciovou společností se můžete potkat od Jeseníků až po Jablunkovský
průsmyk. Při procházkách po hrázích Ostravice v Přívoze, Odry v Antošovicích, Opavice v Krnově, Olše v
Karviné, v Českém Těšíně a mohl bych pokračovat ještě na několika řádcích. Třicet let je dlouhá doba a je
se za čím ohlédnout. Bez lidí kolem mě by to nešlo.

Zdroj: Archiv společnosti Lesostavby
 

Celý rozhovor s Janem Bazgierem najdete na webu našeho Svazu, stačí kliknout na odkaz níže.
 

INFORMACE PRO ČLENY

Přečíst si celý rozhovor

https://www.sps.cz/pokud-se-mate-za-cim-ohlednout-je-to-ta-nejlepsi-odmena-rika-jan-bazgier/


Sekurkon: Exkluzivní SLEVA až 30 % na konference
a semináře

Jste přímý člen SPS? Řekněte si o 10% slevu na vstupné na konference, a dokonce o 30% slevu
na vstupné na všechny semináře! Pro kolektivní členy platí sleva 10 % jak na konference, tak
semináře.
 
Vyberte si z naší široké nabídky ještě dnes a využijte svých členských výhod naplno! Rozhodně byste
neměli chybět na semináři EUROKÓD 3. GENERACE, který posluchače seznámí s nejčerstvějšími
novinkami, jež probíhají schvalovacím řízením. Vzdělávat se můžete také on-line a přihlásit se na seminář
ELEKTRONICKÝ STAVEBNÍ DENÍK – TEORIE V PRAXI, který propojuje zákonná pravidla pro správné
vedení deníku ve vazbě na jeho elektronickou formu. Anebo vás připravíme k autorizační zkoušce na
semináři AUTORIZACE VE VÝSTAVBĚ.

Pro získání slevy stačí kontaktovat SPS na tomto e-mailu.

KONSTRUKCE Media: Pořiďte si předplatné časopisu
KONSTRUKCE s 20% SLEVOU

Nabídka seminářů

https://www.sekurkon.cz/detail-akce?id=75
https://www.sekurkon.cz/detail-akce?id=63
https://www.sekurkon.cz/detail-akce?id=62
http://matyasova@sps.cz/
https://www.sekurkon.cz/chystane-akce


Právě teď můžete získat předplatné časopisu KONSTRUKCE s 20% slevou na první rok. Prestižní
dvouměsíčník pro profesionály z oboru pozemního stavitelství a architektury vám přiblíží
současné realizace staveb v Čechách i zahraničí, inovativní technologie a stavební materiály.

K získání ročního předplatného za pouhých 600 Kč stačí vyplnit náš kontaktní formulář a do poznámky
uvést promo kód AKCE-20.

Navštivte také náš odborný portál KONSTRUKCE.CZ, abyste měli neustále přehled, co se ve
stavebnictví děje. Každý týden přinášíme rozhovory s předními osobnostmi oboru a také články o
zajímavých stavbách, trendech v materiálech, technologiích či softwarech.

KOMENTÁŘ
Prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví Jiří Nouza připravil komentář k výsledkům stavebnictví za
kalendářní rok 2022 a prosinec 2022. Text jsme následně rozeslali médiím. Jeho znění si můžete přečíst
po kliknutí na odkaz níže.
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Obracet se můžete na e-mailovou adresu: press@sps.cz.

Chcete změnit způsob, jakým dostáváte tyto e-maily?
Můžete si upravit preference nebo se odhlásit z odběru.

Více na webu

Komentář k výsledkům stavebnictví za rok 2022 a prosinec 2022
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